








La marca Badia, creada des-
prés de l’entrada al Club de les
Badies Més Belles del Món, va
avançant. El darrer ple de l’A-
juntament de l’Escala va aprovar,
dilluns de la setmana passada, el
conveni de col·laboració amb els
ajuntaments de Castelló d’Em-
púries, l’Escala i Sant Pere Pes-
cador per a la promoció conjun-
ta de la Badia de Roses. Cada
ajuntament, aportarà 2.500 eu-
ros aquest any 2013, fins als
10.000  que pagaran per a aquest
exercici. El pla d’accions d’aquest
any preveu la creació d’una pàgi-
na web, la compra de productes
per fer marxandatge i fer arribar
al sector empresarial la marca de
qualitat de la Badia de Roses com
una de les més boniques del món,
perquè l’incloguin en les seves
promocions. Tots els grups mu-
nicipals que formen part del con-
sistori rosinc van donar suport a
aquest conveni de col·laboració,
el qual, ara, hauran de ratificar
els altres municipis.

D’aquesta manera, es desen-
calla el pla d’actuacions dels qua-
tre municipis que integren el

grup de la Badia de Roses, un any
després que s’adherissin al Club
de les Badies Més Belles del Món.
Es preveu que l’any vinent ja es

pugui visualitzar aquesta pàgina
web i els turistes puguin endur-
se els productes de marxandat-
ge.

ROSES | MARC TESTART

La promoció conjunta de 
la badia va agafant forma

PROMOCIÓ

Els quatre ajuntaments pagaran 10.000 euros aquest any per impulsar
un pla que preveu crear una plana web i fer productes de marxandatge
�

Dins de la campanya de SOS-
peix, organitzada per l’Associació
de Naturalistes de Girona (ANG)
i la IAEDEN-Salvem Empordà,
es du a terme una sèrie d’activi-
tats per potenciar un consum res-
ponsable de peix i marisc. 

Dins dels actes, aquest di-
umenge 15 de setembre, hi hau-
rà una sortida marítima amb ca-
tamarà de tot un dia per intentar
visualitzar balenes i altres cetacis
per la Mar d’Amunt. El punt de
trobada serà l’entrada de l’apar-
cament del port esportiu de Ro-
ses, a dos quarts de nou del matí.
Els participants estaran acompa-
nyats per experts del projecte Ni-
nam que fan un seguiment del
pas migratori de cetacis per la
zona del cap de Creus, els quals
ensenyaran a reconèixer les es-
pècies a partir de les seves prin-
cipals característiques.

Les inscripcions
Les inscripcions per a aquesta
sortida amb vaixell costen 50 eu-
ros –45 per als socis de la IAE-

DEN– i les places són limitades.
Cal apuntar-s’hi i abonar l’import
per fer efectiva la inscripció. Els
organitzadors adverteixen que
cal portar el dinar, calçat còmode
–a ser possible no de sola negra–,
tovallola i banyador, ulleres amb
filtre solar, gorra, crema de pro-
tecció solar potent, roba d’abri-
gar, càmera de fotos i prismàtics.
També fan consells de prevenció
de la salut, com ara dur aigua i
pastilles per no marejar-se.

ROSES | REDACCIÓ

Comencen les
activitats de la
campanya SOSpeix

Organitzen, diumenge
vinent, una sortida 
amb catamarà per la Mar
d’Amunt per veure cetacis

�

SOSpeix ofereix una sèrie
d’activitats per descobrir el li-

toral i el mar amb l’objectiu de fo-
mentar el coneixement d’aquests
espais sovint de difícil accés i per
augmentar la consciència per a la
conservació dels valors ambientals
del medi marí. Els mesos de setem-
bre, octubre i novembre organitza-
ran sortides guiades en vaixell o ca-
iac per observar la flora i fauna del
litoral, cursos i xerrades. El cicle d’ac-
tivitats es clourà amb una taula ro-
dona sobre la pesca sostenible amb
la presència de diferents actors del
sector.

�

Cicle d’activitats sobre
els ecosistemes marins

L’Ajuntament de Roses estu-
diarà la possibilitat de consultar,
dins d’aquest mandat municipal,
els veïns sobre la conveniència o

no de continuar celebrant festes
populars amb la presència d’ani-
mals, com es ve fent a Roses amb
les vaquetes i els ànecs. El porta-
veu del grup municipal de Gent
del Poble-Acord Municipal,
Francesc Giner, va plantejar
aquesta qüestió en el darrer ple
ordinari.

L’alcaldessa rosinca, Montse
Mindan (CiU), va recordar que
primer es va fer la consulta sobre

el destí de Ca l’Anita i aviat re-
alitzaran la consulta sobre l’apar-
cament subterrani. “Serà una
consulta que farem, però no sa-
bem quan”, va manifestar Min-
dan responent a la petició del
grup republicà. 

La pràctica d’algunes tradi-
cions populars havia generat al-
gunes queixes i fins i tot manifes-
tacions contràries a Roses per la
festa major.

ROSES | M. T.

L’alcaldessa accedeix 
a la petició del grup
municipal de Gent 
del Poble, tot i que 
no posa data

�

El govern municipal no descarta consultar
el poble sobre les festes amb animals

Breus

El regidor del grup municipal
del PSC Paco Martínez, a l’oposi-
ció, va advertir en l’apartat de
precs i preguntes del darrer ple
ordinari que “Roses comença a
estar bruta” i va instar l’equip de
govern a equilibrar la despesa de
manteniment de les rotondes i la
neteja de la via pública.

El PSC alerta que 
el municipi “està brut”

El director dels serveis territo-
rials d’Interior de la Generalitat
a Girona, Albert Ballesta, té pre-
vist reunir-se amb els comer-
ciants de Roses en els pròxims
dies per analitzar la situació crea-
da al municipi amb l’excés dels
top manta al passeig marítim
aquest estiu. El PSC, a l’oposició,
va treure el tema en el darrer ple
i l’alcaldessa, Montse Mindan, va
anunciar aquesta reunió pròxi-
mament.  M. T. | ROSES

Interior abordarà la
polèmica del «top manta»

SEGURETAT

L’alcaldessa de Roses, Montse Mindan, ja ha experimentat les sensacions
d’un ple ordinari amb el nou càrrec. Mindan no va tenir problemes i en una
hora va aixecar la sessió. La portaveu del grup municipal socialista i
exalcaldessa, Magda Casamitjana, li va demanar un segon torn de paraula
per a l’oposició en el torn de precs i preguntes, però Mindan va instar-la a
sol·licitar una modificació del ROM.

�

Mindan Primer ple ordinari com a alcaldessa

M. T.

ls anys de creixement
dels nostres fills són
preciosos, passen rà-

pid i no tornen. 
Educar bé, com la bona cui-

na, requereix temps. Un
temps suficient i de qualitat.
La infantesa és curta, la ne-
cessitat que tenen de nosal-
tres és gran i el temps passa
depressa.

La vida actual va molt acce-
lerada i s’exigeix als nens un
aprenentatge precoç, però
atenció perquè estem robant
als nens el seu temps, un
temps que ells necessiten per
a créixer i madurar al seu
propi ritme, no al ritme dels
adults.

No és un bon país aquest en
què els horaris laborals són
molt sovint irreconciliables
amb les responsabilitats pa-
rentals!

Tots sabem que el paper
dels pares de vegades és in-
grat d’assumir perquè és l’en-
carregat d’administrar la
frustració. No es pot educar el
nen sense “contrariar-lo” en
més o menys mesura, ja que
se l’imposen hàbits de neteja,
socials, que no concorden
sempre amb els seus desitjos.

Moltes vegades els adults
“proposem” però també a ve-
gades hem d’“imposar”. Per-
què no és possible cap procés
educatiu sense límits, sense

normes, sense esforç. L’esforç
és necessari i el nen ha d’a-
prendre primer a obeir per
després aprendre a manar-se
a si mateix.

A pertot arreu els infants
creixen com l’heura a la pa-
ret. Els pares fem de paret,
som el supot i la resistència a
la vegada. 

Els pares no poden delegar
tota l’educació a l’escola em-
parant-se amb la falta de
temps, no poden exigir que el
mestre eduqui 20 nens quan
ells no poden fer-ho amb un o
dos. La paternitat és una gran
responsabilitat que no es pot
eludir.

¿Quí ha d’educar els nens i

nenes perquè siguin genero-
sos, respectuosos i honestos;
perquè desitgin aprendre,
s’organitzin millor el seu
temps lliure, siguin nets, po-
lits, i coses per l’estil?

És cosa de l’escola i dels
mestres o és cosa dels pares i
de la vida familiar i social?

Ningú té l’exclusiva de l’e-
ducació, perquè ens agradi o
no, educar és cosa de tots:
dels pares, dels mestres i de la
societat en conjunt.

A l’Àfrica es diu: “Cal tot un
poble per educar un infant”. 

I no oblidem que, en última
instància, educar un infant és
essencialment ensenyar-lo a
prescindir de nosaltres.

E

APUNTS

PENSAMENTS 
I EDUCACIÓ, 
ARA QUE
COMENÇA 
EL NOU CURS

Educar bé, com la bona
cuina, requereix 
temps. Un temps
suficient i de qualitat

Mariona Fortunet
articulista
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A finals de la setmana passada,
Vins de Taller va començar la ve-
rema de les quatre hectàrees de
vinya concentrada al terme mu-
nicipal de Siurana d’Empordà.
Ara fa poc més d’una dècada va
néixer Vins de Taller, una socie-
tat primer limitada a l’entorn fa-
miliar de l’impulsor del celler,
Antoni Falcón, i, posteriorment,
ampliada a un grup de socis i
amics que comparteixen una
mateixa manera de veure la vida.
Tots ells són de professions libe-
rals i creatives, aporten rigor, ex-
periència i noves idees al projec-
te comú, on preval l’excel·lència
dels vins per sobre d’una pro-
ducció elevada d’ampolles. “No
competim a grans volums, però
intentem fer un producte dife-
renciat”, declara l’enginyer agrí-
cola Guillem Parres, el qual s’en-
carrega del control de les vinyes. 

A Vins de Taller, també apli-
quen algunes pràctiques de la
biodinàmica, perquè entenen
que només es pot tenir un sòl viu
si és un sòl ben alimentat.  “Es
cuida la vinya com si fos un jar-
dí”, afegeix el jove enginyer agrí-
cola. Intenten que hi hagi una
biodiversitat entre els ceps, amb
plantes aromàtiques que convis-
quin amb la vinya. “Això ajuda a
crear una activitat de la natura,
que fa que les vinyes siguin més
sanes i alhora s’aconsegueix fo-
mentar al màxim els processos

naturals”, argumenta Guillem
Parres.

També s’adeqüen als cicles na-
turals lunars i dels astres per re-
alitzar les tasques de plantació i
de poda. Quan la lluna es troba
en quart decreixent, les arrels són
la part més activa de la planta, i
aquest és el moment que cal
aprofitar per podar els ceps, per-
què els rebrots són menys vigo-
rosos, però la vinya és més pro-

ductiva en fruit. En cada varietat
de raïm, es fa un procés de selec-
ció i es vinifica per separat.

El celler ofereix dos formats de
visita: a les vinyes –amb iniciació
al tast–, i unes visites molt espe-
cials, amb pícnic inclòs. Es pot
contactar per correu electrònic
–info@vinsdetaller.com–,  per
telèfon –972 525 578 / 629 773
917– o a través de la web
www.empordavita.cat.

VILAMALLA/SIURANA | MARC TESTART

Una imatge de les vinyes de Vins de Taller, a Siurana d’Empordà. EMPORDÀ

El celler Vins de Taller, entre Siurana i Vilamalla, cuida la vinya com un jardí
Vins de Taller és la culminació d’un somni perseguit per Antoni Falcón, un expert en plantes, jardins i
paisatge, que va convertir un erm de Siurana d’Empordà en un jardí, i uns camps en uns vinyets. Després 
d’onze anys, el celler ha anat creixent amb nous productes i una nau a Vilamalla

Una filosofia diferent de fer vi
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Breus

El pròxim dissabte dia 21 de se-
tembre, a la seu del Consell Co-
marcal de l’Alt Empordà, a Fi-
gueres, se celebrarà la segona
trobada de persones que utilit-
zen el compostatge casolà com a
manera de gestionar la seva ma-
tèria orgànica i les restes vege-
tals. La sessió es realitzarà du-
rant el matí i pretén pro mou re
l’intercanvi d’experiències dels
participants per tal de fomentar
i millorar aquesta pràctica. RE-

DACCIÓ | FIGUERES 

El Consell farà una nova
trobada de compostaires

MEDI AMBIENT

La comarca de l’Alt Empordà
va assolir, aquest mes d’agost pas-
sat, els 9.332 aturats, 37 més que
el mes anterior, segons dades fa-
cilitades la setmana passada pel
Servei Català d’Ocupació de la
Generalitat. Figueres té actual-
ment 4.205 aturats, mentre que
Palau de Santa Eulàlia és el que
menys veïns té sense feina, con-
cretament dues persones. REDACCIÓ

| FIGUERES 

La comarca guanya 
37 aturats a l’agost

TREBALL

Per cinquena vegada, el proper
dissabte dia 21 de setembre, a
partir de dos quarts d’onze del
matí,  el celler Espelt Viticultors
de Vilajuïga celebrarà una nova
edició de La Verema, com abans,
al Mas Coll de Roses. Els partici-
pants estaran acompanyats de la
música dels Grallers del Montgrí
i dels Amics dels Tractors d’Èpo-
ca de l’Empordà. El preu és de 15
euros. REDACCIÓ | ROSES

Espelt fa la verema com
abans al coll de Roses

VI

Les tres oficines de Turisme de
Llançà han augmentat aquest es-
tiu en un 23% el total de consul-
tes ateses respecte a l’estiu pas-
sat.Els visitants més afluents han
estat catalans, francesos  i espa-
nyols, amb un augment respecte
al 2012 del 10%, 21% i 10%,  res-
pectivament. Aquestes dades po-
sen en evidència que el turisme
de proximitat és molt important
per al municipi i cal potenciar-
lo i fidelitzar-lo, segons el consis-
tori llançanenc, el qual també
destaca la baixada general de vi-
sitants belgues i britànics i el gran
augment del turista procedent
dels països de l’est representant
un augment del 147% respecte a
l’estiu passat. REDACCIÓ | LLANÇÀ

Les oficines de turisme
de Llançà han atès un
23% més de visitants

TURISME

PRODUCTES ECOLÒGICS
Inicia l’exportació de vins a
diversos països europeus

A partir d’aquest estiu, Vins de
Taller arriba a diferents  boti -

gues i supermercats bio i gourmet de
països europeus, com ara d’Alema-
nya, Suïssa i Àustria.

�

LA CLAU

El conveni es va signar divendres passat. EMPORDÀ

L’Ajuntament de Roses ha sig-
nat amb la Cooperativa August
Pi i Sunyer de Roses un conveni
de col·laboració  per a la realit-
zació del servei d’àpats a domici-
li per a la gent gran. Aquesta en-
titat del municipi rosinc rebrà
una subvenció de 5.000 euros
anuals.

El conveni entre les dues parts

vol facilitar i fomentar una ali-
mentació equilibrada i adequa-
da a aquelles persones grans del
municipi, que viuen soles o en
parella, però que per les seves cir-
cumstàncies personals o fami-
liars, econòmiques, d’edat, de sa-
lut o de mobilitat, tenen especials
dificultats en cobrir de forma
adequada la seva alimentació
diària.

ROSES | REDACCIÓ

Roses ofereix àpats 
a domicili a la gent gran
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nnEstem en vigílies d’un altre 11 de setem-

bre que esdevindrà, novament, històric. La 

celebració de la Via Catalana cap a la Inde-

pendència tindrà tanta o més transcendèn-

cia que la manifestació de l’any passat a Bar-

celona. En aquest cas, es preveu que hi hagi 

encara una major projecció internacional per 

la seva singularitat, és a dir pel fet d’unir amb 

una cadena humana tot el territori català, de 

la Jonquera fins a Alcanar. El seu precedent 

cal anar-lo a buscar a les repúbliques bàlti-

ques -Letònia, Estònia i Lituània- que ho van 

organitzar poc temps abans d’aconseguir la 

seva independència. Aquesta Diada Nacio-

nal de Catalunya consolida un pas més, molt 

ferm, cap al procés d’independència del país. 

Serà una nova mostra, clara i contundent, 

de la voluntat d’un poble que, en definitiva, 

l’única cosa que demana majoritàriament, 

d’entrada, és anar a les urnes i, si aleshores 

hi ha un suport prou ampli, poder decidir el 

seu futur des de la llibertat. n

11-S, un pas més 
de Catalunya

E D I T O R I A L

L’escriptor, que serà el pregoner de la Diada a Figueres, ha avançat 

a HORA NOVA que el seu discurs es basa “en la riquesa verbal de la 

nostra llengua i de totes les altres”.  

Màrius Serra -09/09/13

El reflex a la copa de la Mostra del Vi
nnFIGUERES. La foto és ben singular. Ens l’envia Josep Maria Dacosta. Explica que “des-
prés del darrer glop, el vi ha dibuixat un ull a la meva copa de la Mostra del Vi de Figue-
res. Aquesta foto és pot fer gràcies al ‘subjectacopes’, el qual fa un relex negre a la base. Si 
hi queda una mica de vi negre i es busca l’angle adequat , ‘apareix’ l’ull”.

nnFORA D’HORA

nnCADAQUÉS. Segons va 
començar a circular ahir 
per les xarxes socials, la 
conxorxa per rebutjar la 
candidatura de Madrid 
als Jocs Olímpics de l’any 
2020 es va començar a per-
filar aquest estiu a Cada-
qués. Segons el digital Di-
recte.Cat “l’acusació la va 
fer l’expert del diari El Mun-
do, Eduardo Inda, darrera-
ment periodista estrella a 
les televisions de la caver-
na mediàtica, que va re-
cordar que el president del 
COI, Jacques Rogge esti-
ueja a Catalunya.  Rogge fa 
més de 50 anys que té casa 
a Cadaqués, la va heretar 
del seu pare i  entén el cata-
là, i el que per a la caverna 
podria ser pitjor encara,  la 
seva dona  el parla. Inda el  
va acusar de ser un home 
‘anti Samaranch’ i que des 
del primer moment es va 
oposar a la candidatura de 
Madrid”. Ves per on, fins 
aquí havíem de sortir! n
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hora nova 

L’AVANÇ METEOROLÒGIC

nn Cel serè al conjunt de la 
comarca, amb algun núvol 
prim al nord. Temperatures 
diürnes més altes. Vent

nnTemps plenament assole-
llat, amb tramuntana testi-
monial al cap de Creus. Tem-
peratures més altes.

Dimarts, 10 
Front

Dimecres, 11
Variable

Dijous, 12
Estable

nnBen aviat al matí amb 
molts núvols i cel més vari-
able al migdia. Ambient suau 
de dia i fresc de nit.

nn Pas d’un front que aporta-
rà molts núvols i alguns xàfecs 
dispersos. Entrada de la tra-
muntana. Fresca.

EL SEMÀFOR

L’Ajuntament de Roses i la cooperativa Pi i 
Sunyer han signat un conveni per repartir 
àpats a domicili per a la gent gran. Danés 
és el regidor de Benestar Social.

MARC DANÉS

El proper cap de setmana se celebra aquest 
festival de perfomance a Boadella i les Es-
caules. Els promotors hi han posat ima-
ginació per combatre la crisi.

LA MUGA CAULA

Els més de 9.500 visitants que va tenir la 
present edició de la Mostra del Vi, amb les 
novetats que va incorporar, evidencien el 
bon estat de salut de la ira.

MOSTRA DEL VI

Divendres, 13 
Assolellat



LA BADIA DE ROSES. Des del castell de la Trinitat H N

Alt Empordà
comarca

La Colla Gegantera de Roses, a Solingen

nnSOLINGEN. La Colla Gegantera de Roses es va despla-
çar dijous fins a Solingen en motiu de la Festivitat dels 
Ganivets de la ciutat alemanya . L'expedició va viatjar en 
el marc del projecte de les ambaixades turístiques. n

PROJECTE AMBAIXADES TURÍSTIQUESY

LA SIGNATURA A L’AJUNTAMENT. La rúbrica del conveni es va fer dijous de la setmana passada AJ. DE ROSES
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Els primers 
àpats a domicili 
per a gent gran 
ja s’han repartit

Gemma Visal ROSES

L’Ajuntament i la Cooperativa Pi i Sunyer han signat 

un conveni segons el qual l’entitat, sense ànim de 

lucre, rebrà una subvenció de 5.000 euros 

Roses ja ha començat a repar-
tir àpats a domicili per a les per-
sones grans necessitades d’ajut. 
Ahir dilluns es van distribuir els 
primers tres menús. Es tracta dels 
casos més “urgents” d’usuaris de 
l’àrea de Benestar Social, segons 

nn

ha explicat el regidor Marc Da-
nés. L’edil afegeix que “hi ha altres 
persones a les quals se’ls ha ofert 
aquest ajut i d’aquí a l’octubre el 
nombre d’avis que rebrà l’àpat a 
domicili haurà augmentat”.

La iniciativa social tira enda-
vant pel conveni signat entre 
l’Ajuntament de Roses i la Coope-

rativa Pi i Sunyer que ha iniciat el 
servei dels àpats a domicili per a 
gent gran de Roses aprofitant el 
servei de menjador de la residèn-
cia. L’entitat rebrà una subvenció 
de 5.000 euros anuals.

Els àpats a domicili es distribu-
eixen dins del terme municipal 
de Roses de dilluns a diumenge, 
inclosos festius. El menú és de dos 
plats i postres.

 
ELS PERFILS. L’objectiu del conve-
ni és el de facilitar i fomentar una 

alimentació equilibrada i ade-
quada a aquelles persones grans 
del municipi, que viuen soles o en 
parella, però que per les seves cir-
cumstàncies personals o famili-
ars, econòmiques, d’edat, de sa-
lut o de mobilitat, tenen especials 
dificultats per cobrir de manera 
adequada la seva alimentació di-
ària.

L’ENTITAT. La Cooperativa August 
Pi i Sunyer, sense ànim de lucre, 
es va crear fa 37 anys amb l’objec-

tiu principal de donar atenció a la 
gent gran de Roses i tenir-ne cu-
ra integral. L’entitat fa més de 20 
anys que dóna serveis residenci-
als. Actualment, la Cooperativa 
disposa de 112 places de serveis 
residencials i de 25 per al centre 
de dia per a gent gran. 

CENTRE D’ALIMENTS. El servei in-
augurat aquesta setmana es posa 
en marxa a l’espera que entri en 
funcionament el Centre de Dis-
tribució d’Aliments de Roses.n

10.000 euros per promocionar la badia
TURISME. ACCIÓ DE ROSES, CASTELLÓ D’EMPÚRIES, SANT PERE PESCADOR I L’ESCALAY

Fa un any que la badia de Roses 
va entrar oficialment en el selec-
te Club de les Badies més Belles 
del Món. Passat aquest temps els 
quatre Ajuntaments que formen 
part de la badia (Roses, Castelló 
d’Empúries, Sant Pere Pescador 
i l’Escala) han posat fil a l’agulla 
per fer les accions de promoció 
turística conjunta. Es destinaran 
10.000 euros a l’any, 2.500 cada 
Ajuntament.

El conveni de col·laboració en-
tre els quatre ajuntaments es va 

aprovar en el ple municipal de 
Roses de la setmana passada. L’al-
caldessa, Montse Mindan, va ex-
plicar que el tirava endavant Ro-
ses per una qüestió “d’agilitat” en 
els tràmits i perquè les accions es 
poguessin començar a desenvo-
lupar tan aviat com fos possible. 
En aquest sentit, Mindan va par-
lar de la creació d’una pàgina web 
i de marxandatge.

Es demanarà als diferents mu-
nicipis implicats que en els seus 
productes hi posin algun tipus de 
distintiu especificant que formen 
part d’una badia que és sòcia del 

G. Visa l ROSES
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Club de les Badies Més Belles del 
Món.

EL CLUB.  La Badia de Roses va en-
trar al Club de les Badies més Be-
lles del Món fa dos anys però el seu 
ingrés no es va oficialitzar fins al 
setembre de l’any passat. Els es-
cenaris de l’acte van ser Grècia i 
Turquia, i mesos més tard es va fer 
un altra posada en escena a alta 
mar enmig de la badia de Roses. 
El Club de les Badies més Belles 
del Món, apadrinat per la Unesco, 
compta amb 37 badies a les seves 
files. n

ROSES. AHIR DILLUNSY













| Societat | 47EL PUNT AVUI

DIMARTS, 10 DE SETEMBRE DEL 2013

1
3
4
4
0
5
-1

0
7
8
2
2
0
w

Els principals represen-
tants del sector turístic gi-
roní coincideixen a l’hora
de valorar aquest primer
any de la taxa turística i in-
sisteixen a demanar que la
taxa tingui repercussió so-
bre el sector turístic i el
seu territori, i hi afegeixen
que la majoria dels clients
no han protestat per haver
de fer front a la taxa.

Des de l’Associació
d’Hostaleria de Girona,

Xavier Nicolazzi deia que
cal esperar a veure en què
s’inverteixen els diners, si
s’amplia el pressupost mu-
nicipal en turisme; també
Martí Sabrià, gerent de la
Unió d’Empresaris d’Hos-

taleria i Turisme de la Cos-
ta Brava Centre, afirmava
que no hi ha “cap queixa
en la seva aplicació” i que
només tenen “una queixa
amb referència a l’ús dels
diners”. Sabrià insistia

que, “en lloc de distribuir
els diners des de Barcelo-
na, els recursos s’haurien
de destinar a la zona on
s’han captat”.

Miquel Gotanegra, pre-
sident de l’Estació Nàutica
de Roses i impulsor de la
iniciativa Pesca Turisme,
assegurava que al client no
li agrada pagar la taxa tu-
rística i que li pregunten
“per què l’ha de pagar i, a
més, perquè només s’apli-
ca aquí i no a la resta de
l’Estat”. El president de
Turisme Rural Girona, Ra-
mon Corominas, afirmava
que els clients no es quei-
xen de la taxa, que s’assu-
meix, però que “cal saber
quina repercussió” tindrà
sobre el turisme.

També Marc Piferrer,
de l’Associació Turística
d’Apartaments Costa Bra-
va Pirineu de Girona, ex-
plicava que des del seu àm-
bit és complicat fer la liqui-
dació de la taxa per qües-
tions formals. ■

G. Torrent / U. Comas
GIRONA

El destí dels diners de la
taxa, principal demanda

a El sector turístic
gironí insisteix a
saber on s’invertirà
el que s’ha recaptat

Un grup de turistes fotografiats aquest estiu pels carrers

de Lloret de Mar ■ JOAN SABATER

Aquest estiu han vingut a
Catalunya més turistes
que l’any passat i, a més a
més, han fet més despesa.
La directora general de
Turisme, Marian Muro,
assegura que, si bé encara
no hi ha dades de la cam-
panya d’estiu, perquè no la
donarà per acabada fins a
finals de setembre, a hores
d’ara ja es pot confirmar
que els turistes que han
vingut fins a finals del mes
de juliol han fet un 10%
més de despesa.

Les previsions en co-
mençar l’estiu ja eren que
aquest any Catalunya re-
bria un 8,8% més de turis-
tes estrangers que l’any
passat, fins a arribar als
15,7 milions. Les previ-
sions es basaven en les
bones perspectives de
l’empenta dels mercats
emergents, com ara Rús-
sia, l’Àsia i els Estats
Units, i en l’efecte crida
com a conseqüència de la
crisi al Pròxim Orient.

Si acabat el juliol els res-

ponsables de Turisme es-
tan molt satisfets de com
ha anat l’estiu, les expec-
tatives de cara al setembre
també són molt bones, so-

bretot a la capital catala-
na, on continuen arribant
turistes en massa.

El president del Gremi
d’Hotels de Barcelona,

Jordi Clos, confirma que
l’ocupació a l’estiu ha es-
tat quasi del 90% i que de
cara al setembre les reser-
ves auguren un final de
temporada millor que el
de l’any 2012. “El setem-
bre no podem dir que és
temporada alta però per
les reserves que tenim,
d’un 87%, podem assegu-
rar que és quasi alta”, va
indicar Clos. Cada turis-
ta es gasta una mitjana
de 878 euros, segons les
dades de l’Instituto Na-
cional de Estadística. ■

Els estrangers ja han fet
un 10% més de despesa
a Catalunya rep més visitants durant l’estiu del 2013 a L’augment del nombre de
turistes arriba al 9% a Barcelona també s’acostarà a la plena ocupació al setembre

M.R.
BARCELONA 

Les perspectives turístiques del setembre a Barcelona són excepcionals ■ O. DURAN / ARXIU

15,7
milions de turistes estrangers

estava previst que vinguessin
a Catalunya aquest estiu: un
8,8% més que l’any passat.
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Les xifres

7.685
milions d’euros han deixat

a Catalunya els turistes,
de gener a juliol, un 9,8%
més que el 2012.

Turisme El nou impost
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Natural de Roses, Mònica Lucena
ha dedicat tota la vida a la dansa i,
com a professora de dansa  es pa -
nyola i de ritmes llatins, a formar
noves professionals.

Com va començar en el món de la
dansa?

Com a ballarina de dansa espa-
nyola i durant uns anys vaig vol-
tar pel món. Fa 15 anys vaig obrir
la primera escola a Roses, en un
moment en què no n’hi havia cap.

Al cap d’un any ja vaig entrar a
formar part, com a cantant i ba-
llarina, de l’orquestra Costa Bra-
va on actualment porto la direc-
ció artística i Jesús Tarrida, la
musical.

Fa 5 anys la seva germana Fanny
Lucena va incorporar-se al negoci.

Sí i vam fundar la de Castelló
d’Empúries on no hi havia cap
oferta com aquesta. Vam veure
que era una bona opció i, de fet,
funciona molt bé.

Fanny Lucena també és ballarina?
Sí, té una formació de dansa fla-

menca i ha treballat amb impor-
tants companyies i artistes com
Antonio Canales. El meu germà,
Miguel Ángel Lucena, també és
ballarí així com la meva altra ger-

mana. Tots quatre som ballarins.
Aquest curs arriben a Figueres?
Compartiré direcció amb l’es-

cola Gema Ruiz de Figueres, un
centre fundat fa vuit anys per
Gema Ruiz, una gran professio-
nal amb un ampli currículum.

Què s’imparteix a les escoles?
Ballet clàssic, clàssic espanyol,

flamenc, ritmes llatins, hip-hop,
entre altres, a partir de 3 anys i
per a totes les edats i en uns ho-
raris adaptats. A més, el millor és
que pots fer classes a les tres es-

coles: pagues la mensualitat en
una d’elles, però, si vols fer clas-
ses en una altra, només pagues un
suplement.

Qui imparteix les classes?
Un equip de professorat molt

especialitzat. Ells les formen i, per
la meva satisfacció, jo les faig ar-
tistes. 

Quina formació obtenen les seves
alumnes?

Les formem professionalment
i és important dir que també les
preparem per accedir a l’Institut

del Teatre. Les alumnes que for-
mem surten amb feina. La meva
altra germana, Isabel Lucena, és
productora de ballets de creuers
de luxe. Jo preparo les alumnes i
aquestes tenen feina. He enviat
unes quantes alumnes al Japó,
per exemple. Per iniciar-les, tant
jo com la meva germana, tenim
un ballet aquí i les comencem a
formar. És el pas previ per sortir
fora.

No totes les alumnes, però, deuen
voler ser professionals?

No, n’hi ha que vénen a passar-
ho bé mentre que d’altres ja en-
tren amb la idea de ser ballarines.
I n’han sortit moltes que treba-
llen ara professionalment. Això
és molt important perquè jo, de
jove, em vaig haver d’espavilar
tota sola, marxar a Sevilla i bus-
car-me la vida per treballar. Elles
ara tenen l’avantatge de sortir ja
amb una feina segura.

Vostè també forma part de l’or-
questra Costa Brava, de la qual ara
n’és la directora artística.

Sí, i des que jo i en Jesús hem
agafat la direcció hi ha hagut
molts canvis de millora de l’es-
pectacle i del repertori. Portem
un concert molt variat que ha es-
tat molt ben rebut pel públic. La
Costa Brava és una de les orques-
tres grans del país i, amb la crisi,
de les poques que queden, però
hem fet una aposta pel canvi molt
valorada pel mateix sector. Actu-
alment l’orquestra l’integrem
vint-i-dues persones entre mú-
sics, cantants i tècnics.
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Mònica Lucena
CANTANT, BALLARINA I DIRECTORA ARTÍSTICA DE L’ORQUESTRA COSTA BRAVA

«Totes les alumnes
que formem surten
amb una feina»
Mònica Lucena dirigeix, junt amb la seva germana
Fanny Lucena, tres escoles de dansa a Roses, Castelló
d’Empúries i, fa poc, a Figueres, on comparteixen
direcció també amb la ballarina Gema Ruiz. Els tres
centres formen les alumnes professionalment.

ENTREVISTA

Cristina Vilà
FIGUERES

La ballarina i cantant Mònica Lucena. MÒNICA LUCENA
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